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n El CESCA ha adquirit un servidor
Altix 3700 Bx2 a Silicon Graphics

(SGI). El sistema, que està format per
80 processadors Intel Itanium2 de 64
bits, a 1,6 GHz, amb 6 MB de memòria
cau de tercer nivell, té un total de 240
GB de memòria principal i 5,13 TB de
disc. Els 80 processadors en conjunt
poden realitzar 512.000 milions d’ope-
racions de coma flotant per segon, és a
dir, tenen un rendiment punta de 512
Gflop/s. Amb l’adquisició del nou ma-
quinari el rendiment punta global del
Centre ha passat de 177 a 691 Gflop/s. 

Amb la posada en funcionament
del nou maquinari s’espera poder sa-
tisfer la creixent demanda de potència
de càlcul que requereixen els grups
de recerca en les diferents àrees de
coneixement a què dóna servei el
CESCA. Actualment tots els supercom-
putadors del Centre registren un nivell
d’utilització de més del 90%, fent pràc-
ticament inviable l’execució de treballs
paral·lels de més de dos processadors
i allargant el temps d’espera pels tre-
balls amb grans requisits de memòria i
disc. El nou maquinari, que aportarà
350.000 hores computacionals (HC),
ajudarà a alleujar tots aquests proble-
mes, i compensarà les 161.000 HC
perdudes amb l’aturada de l’IBM SP2
el passat 18 de gener.

L’elecció del sistema Altix ha estat
feta amb la voluntat d’oferir com a cen-
tre de supercomputació un servei que
sigui capaç de complementar allò que
els usuaris poden aconseguir per al-
tres vies. Els superclústers Altix són
multiprocessadors simètrics de memò-
ria distribuïda compartida que pro-
porcionen un entorn de treball  flexible
i competitiu per a les aplicacions ca-
racterístiques dels usuaris del CESCA.
En comparació amb un clúster clàssic,
un superclúster permet virtualment

treballar amb qualsevol dimensió de
node que es desitgi, sense que cap
aplicació típica de clúster (programa-
da amb PVM o MPI) deixi de funcio-
nar. Té com a avantatges addicionals
que el grau de paral·lelisme no està li-
mitat al nombre de processadors dels
nodes, i que no presenta restriccions
de memòria, que és compartida d’una
forma altament eficient per l’enorme
amplada de banda i la reduïda latència
de les comunicacions internes. 

Els sistemes Altix estan basats en
els processadors Intel Itanium2, la qual
cosa assegura la compatibilitat durant
anys de la plataforma més estàndard
del mercat. És la segona generació de
processadors dissenyada específica-
ment per a l’arquitectura de 64 bits
d’Intel. L’arquitectura d’aquests proces-
sadors és de tipus EPIC (Explicitly Para-
llel Instruction Computing), que permet
l’execució explícita en paral·lel d’un
conjunt d’instruccions mitjançant l’ús in-
tel·ligent del compilador. El seu disseny
permet suportar arquitectures escala-
bles i latències variables en l’accés a
memòria, ja que aquesta es veu reduï-
da per l’ús de tres nivells de memòria
cau en el propi xip, entre altres coses.

La família de servidors SGI Altix
inclou el primer sistema operatiu Linux
del món que suporta memòria global
compartida a través de nodes de fins a
512 processadors en una sola imatge
de sistema operatiu per node i un
avançat entorn de desenvolupament
especialment optimitzat per a aplica-
cions tècniques. SGI ha contribuït a mi-
llorar funcionalitats del sistema opera-
tiu Linux, distribució de Red Hat Enter-
prise (RHEL) versió 3.0, proporcio-

nant-li una escalabilitat sense prece-
dents en un entorn open-source. 

A tot el món ja s’han venut milers
de processadors Itanium2 en servi-
dors Altix 3700. El més gran, amb
10.240 processadors, es va instal·lar a
la NASA el 2004 dins del projecte Co-
lumbia, i actualment és el segon com-
putador més potent del món a la llista
TOP500. A Europa, el Leibniz Compu-
ting Center (LRZ) d’Alemanya va sig-
nar el passat desembre un contracte
amb SGI per a la instal·lació d’un Altix
3700 d’última generació l’any vinent,
quan estigui disponible al mercat el
processador Itanium2 amb tecnologia
dual core. El 2007 el sistema serà ac-
tualitzat fins a la seva configuració final,
amb 3.328 processadors. A Espanya
els servidors Altix més importants es-
tan al Centro de Investigaciones Ener-
géticas, Medioambientales y Tecnoló-
gicas, amb 128 CPUs, i a la Universitat
de València, amb 100 CPUs.

Distribució d'unitats funcionals a l’Ita-

nium2 6M. El xip ocupa una superfície de

4,32 cm2 i conté 410 milions de transistors.

Màquina Beowulf HPC320 GS1280 3700 Bx2 
Any d’instal·lació 2001 2001 2003 2005

Processador EV67 EV68 EV7 Itanium2

Freqüència (GHz) 600 833 1.150 1.600

Cau de dades (L1 KB/L2 MB/L3 MB) 64/8 64/8 64/1,75 16/0,256/6

Rpunta (Gflop/s) 1,20 1,67 2,30 6,40

Linpack TPP (Gflop/s) 0,88 1,28 1,90 5,94

Linpack 100x100 (Gflop/s) 0,47 0,64 0,95 1,77

SPECint2000 355 565 900 1.441

SPECfp2000 400 777 1.450 2.647

Amb el nou maquinari,

el CESCA quadruplica la

seva potència de càlcul.

Característiques tècniques i rendiment dels processadors.

El CESCA instal·la un SGI Altix 3700



Placa base IP57Escalabilitat i modularitat

El model 3700 Bx2 multiplica per dos
la densitat de computació del model
3700, que va ésser el model inicial de
llançament dels Altix. La família Altix
3000 es comercialitza des de l’any
2003 i ofereix unes característiques
de modularitat i escalabilitat especial-
ment dirigides a la supercomputació.
Aquestes característiques de modula-
ritat i escalabilitat són presents en l’ar-
quitectura dels supercomputadors de
Silicon Graphics durant els darrers 10
anys. Els Altix constitueixen la 3a ge-
neració de sistemes escalables cc-NU-
MA (cache coherent Non Uniform Me-
mory Access). Aquesta tecnologia
constitueix un element diferencial i in-
novador que permet una escalabilitat
fins un elevadíssim nombre de proces-
sadors mantenint altíssims nivells d’efi-
ciència i sempre governats per una
única còpia de sistema operatiu.

Així mateix, per evitar l’obso-
lescència tecnològica dels compo-
nents, Silicon Graphics ha desenvolu-
pat l’Altix 3000 amb una gran capacitat
modular que permet actualitzacions
de components sense haver de fer el
mateix amb tot el sistema, protegint
així considerablement la inversió i
permetent que sistemes madurs al
mercat puguin adoptar tecnologies
més modernes aparegudes amb pos-
terioritat a la seva introducció. La for-

ma d’implementar la modularitat és
que cada component del sistema con-
sisteix en un mòdul aïllat o brick inde-
pendentment de la resta i que s’inter-
connecta externament. Aquests bricks
poden intercanviar-se independent-
ment, de forma que quan vagin apa-
reixent les successives famílies de
processadors Intel I tanium2, per
exemple, es podran realitzar millores
significatives de potència de càlcul no-
més reemplaçant aquests elements i
conservant la resta.    n
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Cada placa base IP57 conté dos processadors Intel Itanium2 i 12 DIMMs de

memòria. Els DIMMs, formats per xips de memòria DDR SDRAM, poden ser de

512 MB de capacitat a 166 MHz (com és el cas de l’Altix del CESCA),  1 GB a 166 MHz,

o 2 GB a 133 MHz. Els processadors, la memòria, E/S i les connexions de xarxa es-

tan connectades a un concentrador SHub 1.2 ASIC. Cada concentrador suporta fins

una amplada de banda de pic amb la memòria de 8,5 o 10,2 GB/s. Els concentra-

dors es connecten llavors a 2 encaminadors ASIC NumaLink 4 de vuit ports que po-

den arribar a interconnectar centenars de processadors. D’aquesta forma, l’am-

plada de banda creix a l’augmentar el nombre de processadors interconnectats.

El sistema compta amb

80 processadors Intel

Itanium2 a 1,6 GHz.



n El CTFC va ser inaugurat ofi-
cialment l’1 de setembre de

1996. La seva seu oficial és l’edifici de
l’antic Seminari Menor de Solsona, als
Prepirineus catalans. “La ubicació del
CTFC al Solsonès va significar una
important aposta de les institucions
promotores de deslocalització d’un
centre de les grans aglomeracions ur-
banes, amb l’objectiu de buscar el
seu apropament al teixit productiu fo-
restal i de desenvolupament rural”,

explica Bonet. “Aquest fet positiu de
punt de trobada va comportar, però,
inconvenients com ara dificultats d’ac-
cés a serveis associats indefectible-
ment a la recerca, com són les fonts
d’informació i intercanvi de dades. El
fet de formar part de l’Anella ens per-
met superar aquests obstacles i gau-
dir en gran mesura dels mateixos ser-
veis de què disposen els investiga-
dors d’altres universitats i centres de
recerca de Catalunya”.

El CTFC és un consorci format
per la Generalitat de Catalunya, la
Universitat de Lleida, la Fundació Ca-
talana per a la Recerca i la Innovació,
el Centre de Desenvolupament Rural
Integrat de Catalunya, el Consell Co-
marcal del Solsonès i la Diputació de
Lleida. La seva missió és contribuir a
la modernització i a la competitivitat
del sector forestal i al desenvolupa-
ment sostenible del medi natural en
l’àmbit mediterrani per mitjà de la re-
cerca, la formació i la transferència de
tecnologia a la societat. 

Les diferents àrees de treball del
CTFC implementen els programes de

treball, que cobreixen temes com ara
la gestió del medi forestal, la valoritza-
ció de productes i serveis forestals, la
política forestal i de desenvolupament
rural, o la protecció dels recursos na-
turals. L’activitat investigadora del
Centre es reflecteix en diverses publi-
cacions científiques, tesis, tesines, as-
sistència a congressos, participació en
xarxes temàtiques europees, etc.

La formació també és una de les
seves principals activitats. Es dirigeix
tant a titulats universitaris, estudiants,
treballadors, empresaris i propietaris
forestals, com a facultatius forestals i
agents rurals. Per aquest motiu ofereix
des d’una escola taller de temàtica fo-
restal, fins a cursos de formació supe-
rior i de postgrau, jornades, seminaris
i fòrums internacionals. Destaca la par-
ticipació del CTFC en l’únic Màster Fo-
restal Europeu que s’imparteix a Euro-
pa sobre desenvolupament rural i polí-
tica forestal, i que compta amb el su-
port de la UE mitjançant la seva convo-
catòria ERASMUS-MUNDUS. 

El CTFC també promou i partici-
pa en altres iniciatives que sorgeixen
en el seu àmbit d’actuació i entre les
quals destaquen el projecte de Centre
Regional per al Mediterrani de l’Euro-
pean Forest Institute, l’Agrupació Euro-
pea d’Interès Econòmic FORESPIR i el
Telecentre del Solsonès.                    n

Seu del CTFC, als Prepirineus catalans. Es tracta de l’antic Seminari Menor de Solsona,

una construcció de l’any 1897 en forma de creu amb més de 3.000 m2.
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El passat 18 de novembre, el Centre Tecnològic Forestal de Catalunya
(CTFC) es va connectar a l’Anella Científica. Inicialment ho va fer a

través d’una línia ADSL de 2 Mbps, però el 24 de novembre la seva capaci-
tat es va veure augmentada a 4 Mbps per la nova política de duplicació de
velocitat a les ADSL. “La incorporació del CTFC a l’Anella Científica supo-
sa una important fita per a la nostra institució”, ha declarat José Antonio
Bonet, director de Recerca i Transferència de Tecnologia del CTFC, que
destaca la importància del fet que la Internet de qualitat pugui arribar a
tots els centres de recerca, independentment de la seva ubicació.

El Centre Tecnològic 
Forestal de Catalunya a
l’Anella Científica

“L’Anella ens permet

gaudir dels mateixos

serveis que disposen els

investigadors d’altres

universitats i centres de

recerca de Catalunya.”
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n El Gran Teatre del Liceu es con-
necta a l’Anella Científica des

del passat 19 de gener amb una con-
nexió Fast Ethernet a 100 Mbps. Com
explica el seu director general, Josep
Caminal, “el Gran Teatre del Liceu és
prou conegut com a referent cultural
–especialment a l’àmbit operístic– a
tot l’Estat espanyol i cada vegada més,
a la resta del món. Des de l’obertura
del nou edifici, aquesta activitat cultu-
ral s’ha vist ampliada i potenciada per
la utilització de les Tecnologies de la
Informació i les Comunicacions com
un mitjà per superar les barreres físi-
ques que el mateix Teatre imposava.
En aquest sentit, la Internet de segona
generació amb gran amplada de ban-
da ha estat decisiva”.

A la fi del 2001, el Gran Teatre
del Liceu va engegar el programa
“Digital Òpera. El Liceu a la Univer-
sitat”, que es compon de tres pro-

jectes. Òpera Oberta, el més cone-
gut, es configura com un curs uni-
versitari d’introducció a l’òpera, en
què mitjançant l’assistència a cinc
òperes de la temporada del Liceu,
una classe prèvia d’introducció a ca-
da òpera i un portal a Internet amb
materials complementaris, els alum-
nes matriculats tenen una primera
experiència operística. La particula-
ritat d’aquest projecte és que les

òperes es retransmeten en directe
des del Liceu per Internet amb una
qualitat d’àudio (Dolby Digital 5.1) i
vídeo (MPEG-2 de 8 Mbps), que
permeten que els alumnes assistei-
xin a les òperes a les sales d’actes
de les seves universitats. Aquest
any, el tercer d’Òpera Oberta, 37
universitats de l’Estat espanyol, tres
mexicanes, una a Portugal, una a
França i la Universitat d’Andorra,
per un total de quasi 60 campus, es-
tan participant al projecte.

El segon projecte del programa
d’activitats del Liceu a les Universi-
tats, Opera Learning, tracta de pro-
funditzar en tots aquells aspectes re-
llevants que envolten un títol operís-
tic, mitjançant sis seminaris que cul-
minen amb l’assistència dels alumnes
a l’assaig general d’aquella òpera. En
aquest cas, la tecnologia de video-
conferència d’alta qualitat per Inter-
net permet la utilització de materials

audiovisuals d’exemple i mantenir
una interacció amb els alumnes que
pertanyen només a universitats de
l’àmbit de la llengua catalana.

Finalment, el projecte Òpera
Web, del qual se n’ha celebrat la pri-
mera edició, consisteix en un con-
curs, amb premis en metàl·lic, en què
els alumnes participants donen la se-
va visió sobre una òpera proposada
mitjançant un portal web.

Com explica Josep Caminal,
“aquest programa ha estat possible
gràcies a la col·laboració, des del
començament, d’empreses i institu-
cions com ara Telefónica, I2CAT,
RedIRIS, TechnoTrends o el propi
CESCA i l’Anella Científica, a la qual
ara ens connectem per tal de conti-
nuar aprofundint en aquests projec-
tes i d’altres com Òpera Oberta so-
bre IPv6, amb la col·laboració d’em-
preses i sobretot de centres de re-
cerca i universitats”.                         n
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El Gran Teatre del Liceu, 
a l’Anella Científica

El Gran Teatre del

Liceu col·labora en

docència amb les

universitats de

Catalunya gràcies a

l’Anella Científica des

de la fi del 2001.



n L’anàlisi astromètric d’estrelles
binàries és un dels algoritmes

shell seleccionat per córrer a l’entorn
GaiaGrid. Per tal d’assajar aquest al-
goritme, calia generar simulacions re-
alistes de telemetria, cobrint cinc anys
d’observacions de GAIA per unes mil
estrelles binàries astromètriques. El
Gaia System Simulator genera teleme-
tria realista que pot ser introduïda en
el Gaia Data Access and Analysis Sys-
tem (GDAAS). El problema és que la
generació d’aquesta telemetria reque-
reix un esforç computacional gens
menyspreable, perquè diversos as-
pectes de la simulació no són relatius
al nombre d’objectes sinó més aviat a
l’espai de temps simulat. 

GASS va ser desplegat a l’entorn
GaiaGrid per tal d’explotar la potència
computacional que dóna. En el cas de
GASS aquest desplegament és espe-
cialment eficient perquè el disseny de
la simulació permet que aquest sigui
dividit completament en diferents parts

més petites que poden ser enviades
simultàniament a diferents nodes de
GaiaGrid, aprofitant els avantatges de
l’entorn de computació distribuïda
proporcionat. 

En el GaiaGrid participen diver-
sos clústers, que comprenen un o més
supercomputadors disponibles per al
Grid, així com sistemes d’emmagatze-

matge. Els centres que aporten recur-
sos són l’ESTEC i el Dutch Space dels
Països Baixos, l’ARI alemany, l’ESRIN
italià, l’ULB de Bèlgica, i el CESCA. Per
a aquesta prova pilot, s’han utilitzat les
eines Globus Toolkit 2.2 i 2.4, progra-
mari d’ús generalitzat en l’entorn cien-
tífic, i el programari GridAssist Tool-
Client 1.3.1 com a interfície gràfica per
definir i gestionar recursos.

La simulació va córrer en 23 no-
des distribuïts en 6 instituts de 5 països.
S’han utilitzat un total de 1.056 hores
computacionals per les tasques, i s’han
produït i transferit automàticament un
total de 16,5 GB de dades al repositori
central del CESCA. La simulació només
va trigar 4 dies a completar-se, incloent
diverses aturades per analitzar els re-
sultats parcials. Malgrat que la simula-
ció podria haver estat duta a terme sen-
se GaiaGrid, l’ús d’aquesta eina va sim-
plificar i agilitzar molt la feina, i ha
permès avançar en la implementació
de la tecnologia Grid per ésser execu-
tada en entorns reals de treball.

Una gran base de dades
Quan el satèl·lit Gaia estigui en òrbita,
cap al 2012, produirà una gran quanti-
tat d’informació a partir de les seves
observacions. Es calcula que al llarg
dels cinc anys que durarà la missió
s’omplirà un volum de dades equiva-
lent a 150 TB. Aquestes dades tindran
una precisió 100 vegades millor que
les recollides pel satèl·lit Hipparcos el
1989, amb un augment en un factor
1.000 en la magnitud límit i en un factor
10.000 en el nombre d’astres obser-
vats. Atesa aquesta gran quantitat d’in-
formació i la seva precisió, el tracta-
ment i processament de les dades és
una tasca fonamental i crítica de la mis-
sió, constituint un repte científic i tec-
nològic de gran magnitud. 

El disseny i implementació del
sistema de base de dades de GAIA el
porten a terme des del juliol de 2000
un equip d’investigadors de la Univer-
sitat de Barcelona i l’Institut d’Estudis
Espacials de Catalunya, juntament
amb l’empresa Grupo de Mecánica
del Vuelo (GMV) i el CESCA. Aquest
projecte forma part del Technological
Research Programme de l’Agència Es-
pacial Europea per al desenvolupa-
ment de les noves tecnologies ne-
cessàries per a les futures missions.  n
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El GaiaGrid ha estat utilitzat amb èxit per a generar simulacions realis-
tes de telemetria per a un miler d’estrelles binàries astromètriques.

Les observacions han estat simulades amb el Gaia System Simulator
(GASS), i corresponen a cinc anys d’observacions de GAIA, el satèl·lit que
l’Agència Espacial Europea preveu enviar a l’espai el 2012. Els resultats
han estat recollits en un repositori central de 5 terabytes (TB) hostatjat al
CESCA. Es tracta d’una base de dades que des del 2000 està en procés de
disseny i implementació, i que gràcies a GaiaGrid estarà accessible per
als proveïdors d’algoritmes d’anàlisi de dades.

Experiència Grid 
en el projecte GAIA

L’ús d’aquesta eina va

simplificar i agilitzar

molt la feina, i ha permès

avançar en la

implementació de la

tecnologia Grid per ésser

executada en entorns

reals de treball.
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n Els anys anteriors, la tesi
més consultada del TDX ha-

via estat sempre una tesi amb al-
guna aplicació de tipus tècnic, en
enginyeria, arquitectura o simi-
lar. És el primer cop que és tan
consultada una tesi humanista.
Per què creu que ha passat això? 
La tesi és eminentment teòrica. L’autor
va estudiar de l’ordre de 180 llibres
que condensen tot el que se sap sobre

comunicació de grups. Va analitzar els
textos, va criticar, i a partir d’aquí, va
suggerir. La tesi planteja una anàlisi de
la comunicació des de la simbiosi dels
diferents enfocaments que hi ha avui
dia. En aquest sentit és una tesi pionera.
No m’estranya que hagi estat tan con-
sultada. A més, aporta una documenta-
ció enorme i molt actualitzada sobre les
diferents línies d’investigació en comu-
nicació de grups que hi ha al món. 

Qui diria que és el públic objectiu
d’aquesta tesi?
El professorat de dins el món de la co-
municació en general i els sociòlegs,
pel vessant que la publicitat té de so-
ciologia. Els aspectes de comunicació
o comunicació social són naturals en
nosaltres, i això està enfocat des
d’aquest punt de vista. De fet la tesi en-
cara no ha estat publicada però és una
cosa que hem de començar a pensar.
Per l’interès del seu contingut teòric se-
ria un llibre de referència tant en facul-
tats de sociologia com de comunicació. 
Es pot dir que part de l’èxit de la
tesi es deu a que tracta un tema
que està de moda?
La globalització no és ni més ni menys
que comunicació. Ja l’any 1991 es va
voler crear una facultat de comunicació
europea a instàncies d’una fundació pri-
vada, de manera que tots els comunica-
dors europeus tinguessin la mateixa
formació. En el segle XXI, el camp més
dur de la competència comercial és la
comunicació i no els productes, perquè
aquests ja han de tenir una determina-
da qualitat perquè el mercat els admeti.
La comunicació és el camp de batalla
actual en tot el que sigui comerç, i fona-
mentalment en la lluita competitiva.
Com diferenciaria entre comuni-
cació i publicitat?
La publicitat és una forma de comuni-
cació persuasiva, com també ho és la
propaganda. Però a tota comunicació
hi ha persuasió. El que passa és que hi
ha comunicacions que són persuasives
perquè han de ser-ho, i altres que te-
nen la persuasió en segon terme. La
persuasió en el fons no és més que fer
que els altres creguin que el que no-
saltres diem és encertat. Cada vegada
que tu parles amb algú, encara que no
en siguis conscient, estàs íntimament
intentant persuadir de la validesa del
que dius. En aquest punt hi ha una di-
ferència entre els qui estudiem publici-
tat i relacions públiques dels qui estu-
dien periodisme. Aquests darrers no
són tan conscients de la importància de
la persuasió en qualsevol missatge. Al
mateix temps que estàs “informant” so-
bre una cosa també estàs “persuadint”
d’algun punt de vista particular sobre
aquella cosa: la informació objectiva no
existeix. Els mitjans de comunicació
són instruments d’informació però, a la
vegada, serveixen per guanyar diners:

“La globalització 
no és ni més ni menys que
comunicació”

Mario Herreros Arconada és professor emèrit a la Universitat Autònoma de

Barcelona (UAB), institució de la qual forma part des de l’any 1977. Jubilat

des de fa un any, continua fent cursos de tercer cicle i dirigint tesis doctorals. Ha

dedicat tota la vida al que més li agrada: l’estudi de la comunicació persuasiva,

tant en el vessant publicitari com institucional i polític. El 2004 la tesi més con-

sultada al servei Tesis Doctorals en Xarxa (TDX) ha estat “Teorías de la comuni-

cación grupal en la toma de decisiones: contexto y caracterización”, del Dr. Ge-

rardo Javier Macías Cortés, de la qual el Dr. Herreros n’és el director.

Mario Herreros Arconada, catedràtic del Departament de

Comunicació Audiovisual i Publicitat de la UAB
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aquesta és la realitat i és el que està en
joc. Qui compra un diari paga un im-
port mínim del que val, perquè per da-
rrere està la publicitat que ja ha pagat
pàgines d’aquest diari i és el que dóna
beneficis. I quant a la ràdio, la televisió
i l’Internet, estan pagats exclusivament
per publicitat.
La necessitat es crea o es cobreix?
Es diu que la publicitat crea necessi-
tats de consum, però la realitat és que
la necessitat existeix, que és evident o
latent. La forma de satisfer-la és el que
dóna lloc a l’aparició i comercialització
de diferents productes. La publicitat
només incita al fet que satisfacis
aquesta necessitat d’una manera o
d’una altra, amb una marca determina-
da. Cal estudiar les motivacions de la
gent i de la seva conducta per poder
trobar un producte que satisfaci una
determinada necessitat a un preu que
el consumidor estigui disposat a pa-
gar. Això és el màrqueting. El model
humanista de comunicació és el publi-
citari, perquè està parlant o està inci-
dint sobre la conducta de la gent. Per
exemple, actualment al departament

s’està fent una tesi sobre la influència
de la publicitat en la cultura de Costa
de Marfil. Aquesta és una cultura an-
cestral africana a la que està arribant
des de pasta dentífrica fins a qualsevol
altre producte de cultura occidental.
Cal estudiar, per eficàcia persuasiva,
quins models proposar, si models hu-
mans de cultura occidental o models
de cultura africana.
Què diria als qui opinen que la pu-
blicitat incita al consumisme?
Els publicitaris assumim la nostra
prostitució, com a comunicadors, per-
què comuniquem per qui ens paga, i
comuniquem perquè hi hagi compra-
dors. Ara bé, quan es va contra la pu-
blicitat es va en realitat contra la so-
cietat de consum i, en conseqüència,
en contra del capitalisme. Però l’arrel
del sistema econòmic no està en la
publicitat, està en altres coses. Si es
vol atacar al sistema, cal atacar el ca-
pitalisme directament, no la publicitat,
que és simplement un subproducte
d’aquest.
Com a expert en l’àmbit de la co-
municació, què li sembla el servei

TDX per difondre les tesis docto-
rals a través d’Internet?
Penso que pot tenir un avenir extraor-
dinari, perquè posa a l’abast de la
gent que està investigant l’últim que
s’ha fet en la seva àrea de recerca.
Fins ara una de les coses que més
costava aconseguir era tenir accés a
tesis doctorals d’universitats diferents.
Ara com a mínim tenim accés a les te-
sis de les universitats que formen part
del TDX, tot i que penso que a la llar-
ga aquest concepte s’hauria d’anar
ampliant per poder consultar les tesis
de qualsevol universitat espanyola o
llatinoamericana. I per què no, també
hauríem de tenir a l’abast una tesi feta
a Bolònia, Heidelberg o Harvard.
Aquesta és la funcionalitat d’aquest
servei, des del meu punt de vista. No-
més puc dir que veig mancances en
la seva difusió, no és prou conegut
dins dels departaments universitaris.
Hauríeu d’aconseguir que el coneixe-
ment d’aquest servei estigués més a
l’abast, que formés part integrant de
tot el que és el complex d’investiga-
ció i de difusió de la investigació.    n

E l passat 11 de gener la
Universitat Autònoma de

Barcelona (UAB) va rebre el
diploma per haver introduït la
tesi 2.000 en el servei de Tesis
Doctorals en Xarxa (TDX), ac-
cessible a www.tdx.cesca.es.
Aquest servei, coordinat pel
CBUC i el CESCA, i patroci-
nat pel Departament d’Uni-
versitats, Recerca i Societat
de la Informació de la Gene-
ralitat de Catalunya, permet la
consulta lliure a través de la
xarxa Internet del text com-
plet de les tesis, així com fer
cerques per autor, títol, matè-
ria de la tesi, universitat on
s’ha llegit, etc. Els objectius
d’aquest servei són difondre
els resultats de la recerca uni-
versitària, oferint als autors
una eina que incrementa l’ac-
cés i la visibilitat del seu tre-

ball i millora el control bi-
bliogràfic de les tesis, impul-
sant l’edició electrònica i les
biblioteques digitals. 

El TDX és un servei de
tesis digitals en xarxa pioner
a l’Estat espanyol. Fins ara hi
ha dipositades tesis de dotze
universitats. En els darrers
mesos, el nombre de consul-
tes al servidor TDX ha crescut
de forma considerable, pas-
sant de 5.000 consultes al
mes al començament del
2003 a més de 160.000 ac-
tualment. Aquest augment de
les consultes ha estat conse-
qüència, d’una banda, de la
creació de documents HTML
amb els resultats de les cer-
ques de tesis doctorals de ca-
da universitat, que ha fet pos-
sible que les tesis del TDX es-
tiguin disponibles per al cer-

cador Google, i de l’altra ban-
da del fet que, des de la fi del
2003, les tesis estan disponi-
bles per a ser difoses a través
dels proveïdors de servei
que fan servir el protocol

d’interoperabilitat OAI (Open
Archives Initiative), que per-
met l’intercanvi de metada-
des. Actualment ja hi ha una
dotzena de proveïdors que
recullen les tesis del TDX. n

Joan Majó, president del CBUC, a l’esquerra, i Miquel Huguet, di-

rector del CESCA, a la dreta, lliurant el diploma de la tesi 2.000 a

Joan Gómez Pallarès, vicerector de Doctorat i Formació Continua-

da de la UAB.

La UAB rep el diploma per la tesi 2.000
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Com va ser que va tenir l’oportu-
nitat de venir a Barcelona a fer el
doctorat?
El juliol de 1998 vaig ser seleccionat
pel Gobierno de México, a través del
Consejo Nacional de Ciencia y Tec-
nología (CONACYT) per rebre una
beca per realitzar els meus estudis de
doctorat a la Universitat Autònoma de
Barcelona. 
Ens pot contextualitzar una mica
la seva tesi?
Es tracta d’una investigació docu-
mental, descriptiva, de caràcter mo-
nogràfic. Té com objectiu principal
aproximar-se a respondre a la pre-
gunta de com estudiar els grups de
treball des de la perspectiva de la
comunicació. Per dur a terme aquest
objectiu es fa una anàlisi detallada de
les dues teories generals de la comu-
nicació de grup desenvolupades en-
tre els anys vuitanta i noranta: la Teo-
ria funcional en la presa de decisions
de grup, i la Teoria de l’estructuració
en la comunicació de grups petits. Es
tracta de dues teories novedoses que
expliquen el comportament comuni-
catiu dins dels grups i que tenen la
particularitat de referir-se al procés
de presa de decisions. 
Per què diria que ha tingut tant
d’èxit?
És una investigació bastant profunda

no només respecte a les dues teories
de comunicació de grup enunciades
anteriorment sinó que aquesta tesi
constitueix un marc teòric d’obligada
referència. La raó és que es revisen
en detall, de forma exhaustiva, les di-
ferents conceptualitzacions, perspec-
tives i metodologies respecte als es-
tudis de grups, al concepte de teoria i
teoria de la comunicació, la seva ca-
racterització i propostes de classifica-
ció. Això es fa tenint en compte un en-

focament multidisciplinar, és a dir, es
revisen des de la perspectiva de la
psicologia social, la sociologia i la co-
municació. Ara bé, el treball de la tesi
no només reuneix material que es tro-
ba molt dispers, sinó que també pro-
posa criteris propis sobre l’estudi
dels grups i les teories de la comuni-
cació, així com la seva classificació
basada en els paradigmes.
Què aporta de novedós?
Tradicionalment quan es parla de te-
ories de la comunicació es pensa ex-
clusivament en comunicació de mas-
ses; la investigació que presento am-
plia aquest horitzó perquè el lector
conegui les diferents teories de la
comunicació que van des de la co-
municació humana, la comunicació
interpersonal i intrapersonal, la co-
municació de grups en els seus dife-
rents processos, la comunicació or-
ganitzacional, la comunicació inter-
cultural i altres.

Gerardo Javier Macías Cortés, que va obtenir el seu doctorat per la Uni-

versitat Autònoma de Barcelona l’any 2003, és actualment director del

Departamento de Comunicación y Humanidades del Campus Querétaro de

l’Instituto Tecnológico de Estudios Superiores de Monterrey, a Mèxic. Des

del punt de vista acadèmic, Macías s’ha caracteritzat sempre per la inquie-

tud constant per adquirir nous coneixements. Inicialment va estudiar litera-

tura llatinoamericana, però després es va passar a l’administració d’empre-

ses. Això el va portar a la necessitat d’aprofundir en una altra àrea de conei-

xement: la comunicació, i en particular com la comunicació afecta directa-

ment la productivitat de les empreses.

“Teorías de la comunicación 
grupal en la toma de decisiones: 
contexto y caracterización”

Gerardo Javier Macías Cortés, autor de la tesi més consultada al TDX el 2004.
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n Amb la posada en funciona-
ment d’aquesta pàgina web

culmina el procés d’informatització
del catàleg de la Biblioteca de Mont-
serrat, que va ser impulsat per la
Fundació Abadia de Montserrat
2025 com a part de les actuacions

previstes per a la commemoració
del seu mil·lenari. El projecte ha es-
tat realitzat gràcies al conveni signat
amb la Fundación Telefónica el
1998, i ha comptat amb la col·labo-
ració de Hewlett-Packard, que ha
dotat la Biblioteca de les últimes tec-

nologies disponibles, la Fundació
Catalana per a la Recerca i el CES-
CA, que ha realitzat tota la part
d’hostatjament del web, comunica-
cions i accessibilitat.

Els continguts digitals
El catàleg de la Biblioteca de Montser-
rat, especialitzada en ciències huma-
nes i en teologia, amb importants fons
d’història, es pot consultar en tres
idiomes: català, castellà i anglès. La
pàgina web ofereix el catàleg gene-
ral, el de manuscrits i el d’incunables,
i properament serà accessible el de
revistes. Dóna accés a les primeres
obres que s’han digitalitzat en col·la-
boració amb la Biblioteca Virtual Cer-
vantes i la Joan Lluís Vives, on es po-
den trobar alguns dels textos més im-
portants i representatius del fons de
la Biblioteca de Montserrat.

La Biblioteca ha desenvolupat
un apartat d’exposicions virtuals per
difondre i apropar al gran públic el
patrimoni cultural que forma part
dels seus fons. Aquest apartat ha es-
tat inaugurat amb una selecció de
mapes i gravats, junt amb l’edició di-
gital del manuscrit Liber horarum Rot-
homagensis, llibre d’hores del s. XVI

amb miniatures de vius colors. 
Pel que fa al seu fons gràfic, la Bi-

blioteca tot just acaba d’iniciar la seva
digitalització. El fons gràfic de la Bi-
blioteca de l’Abadia de Montserrat és
de gran importància tant per la seva
extensió com per la seva naturalesa i
qualitat; comprèn les col·leccions de
cartografia i uns divuit mil gravats de
temàtica religiosa, mitològica, paisat-
gística o de contingut històric.            n
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El passat 29 de novembre va tenir lloc a l’Abadia de Montserrat
l’acte de presentació de la pàgina web www.bibliotecademontse-

rrat.net. L’acte va ser presidit pel Pare Abat de Montserrat, Josep M.
Soler, i va comptar amb les intervencions del vicepresident del Con-
sell de Telefónica a Catalunya, Carles Colomer, el director general
de la Fundación Telefónica, Fernando Villalonga, el director de la Bi-
blioteca de Montserrat, Pare Damià Roure, i el director general de la
Fundació Abadia de Montserrat 2025, Josep Sinca.

Hostatjat el web de 
la Biblioteca de Montserrat

La posada en

funcionament de la

pàgina web forma part de

les actuacions previstes

per a la commemoració

del mil·lenari de

Montserrat el 2025.

Acte de presentació de la web. D’esquerra a dreta: Fernando Villalonga, Carles Co-

lomer, Josep M. Soler, Josep Sinca i Damià Roure.



n El Centre de Regulació Genò-
mica (CRG), vinculat a la Uni-

versitat Pompeu Fabra (UPF), es con-
necta des del 12 de gener a l’Anella
Científica amb una amplada de banda
de 10 Mbps. Aquest centre es con-
necta compartint el punt d’accés, de
100 Mbps, i les adreces IP de la UPF.
El CRG és un centre de recerca bàsi-
ca creat a la fi del 2000, amb l’objec-
tiu de promoure la recerca bàsica en
el camp de la biomedicina i particu-
larment en els àmbits de la regulació
genòmica i proteòmica. 

Així mateix, el Centre d’Aqüicultu-
ra de l’Institut de Recerca i Tecnolo-
gies Agroalimentàries (IRTA) es con-
necta des del passat 26 de novembre
a l’Anella a través de la connexió
ADSL de la Nova Llotja de Pescadors

de l’IRTA. Tant el Centre d’Aqüicultu-
ra com la Nova Llotja es troben a Sant
Carles de la Ràpita, la qual cosa ha
permès a aquest centre connectar-se
amb la Nova Llotja mitjançant tecnolo-
gia sense fil. Precisament, la velocitat
de la línia ADSL amb què la Llotja es
connecta a l’Anella Científica va am-
pliar-se a 4 Mbps el passat 8 de no-
vembre, a conseqüència de la política
de duplicació de les línies ADSL.

El Centre d’Aqüicultura forma
part del Centre de Referència i De-
senvolupament en Aqüicultura de la
Generalitat de Catalunya. Els seus
objectius de recerca s’em-
marquen en tres l ínies
prioritàries: noves es-
pècies i desenvolu-
pament de noves
tecnologies, millo-
ra i  optimització
de les tecnologies
de cultiu actuals, i
qualitat dels productes
d’aqüicultura.

Per altra banda, des del 17 de no-
vembre la unitat docent que té la Uni-
versitat Autònoma de Barcelona a
l’Hospital Universitari Vall d’Hebron i
aquest hospital comparteixen l’accés a
l’Anella Científica. Fins ara, aquesta
unitat docent es connectava mitjançant
una línia Frame Relay a 2 Mbps, men-
tre que l’Hospital ho feia a 100 Mbps a
través d’un punt d’accés a la xarxa Gi-
ganet. Amb aquesta compartició la
unitat docent de la UAB ha ampliat la
seva capacitat a 10 Mbps i ambdues
institucions estalvien costos. n

T E R A F L O P
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n El centre de Telvent Housing a
Barcelona es convertirà en un punt

alternatiu de connexió al Punt Neutre
d’Internet a Catalunya (CATNIX). Així,

aquells operadors i proveïdors d’Inter-
net (ISP) que estan connectats a Telvent
podrien intercanviar tràfic també amb
els connectats físicament al CATNIX. A

més, a partir d’ara nous operadors i ISP
que vulguin connectar-se al CATNIX po-
den usar aquest punt alternatiu de con-
nexió si per proximitat de les seves ins-
tal·lacions amb Telvent els beneficia. A
més, aquells operadors i ISP presents a
ambdós punts de connexió podrien in-
crementar la seva redundància. 

El conveni que estableix aquesta
col·laboració entre el CESCA i Telvent
va ser signat el passat 13 de desembre
pel secretari de Telecomunicacions i So-
cietat de la Informació de la Generalitat
de Catalunya i president de la Comissió
Executiva del CATNIX, Oriol Ferran (a la
foto, a la dreta), i el director general de
Telvent Housing, Isidoro Costillo.

A més d’aquest conveni, també
s’ha signat amb els ISP Iberbanda, el 25
de novembre, i Flash10, el 4 d’octubre,
la seva incorporació al CATNIX. D’altra
banda, l’operador Telefónica ha ampliat
la seva capacitat d’accés al CATNIX
amb la instal·lació d’una segona línia de
155 Mbps, mentre que l’ISP Intelideas
ha estat baixa. n

Telvent, un punt alternatiu 
de connexió al CATNIX

Nous centres 
es connecten a
l’Anella
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n A data de 24 de novembre, tots els
centres i institucions connectats a

l’Anella Científica a través d’una línia
ADSL han vist duplicada la seva velocitat,
que ara és de 4 Mbps de baixada i 512
Kbps de pujada. Els centres que han mi-
llorat la seva velocitat són el Consell
Consultiu de la Generalitat de Catalunya,

l’Escola de Turisme de la Universitat de
Girona, la Fundació Universitat de Giro-
na: Innovació i Formació, l’Estació Expe-
rimental Fundació Mas Badia de l’IRTA,
la Nova Llotja de Pescadors de St. Carles
de la Ràpita de l’IRTA, el Museu de Vila-
franca-Museu del Vi, i el Centre Tecnolò-
gic Forestal de Catalunya. n

n El CESCA disposa d’un rang
d’adreces IP propi per a les

institucions de l’Anella Científica des
de mitjan novembre. Fins ara, era la
xarxa estatal de recerca, RedIRIS, qui
proporcionava al CESCA i a les insti-
tucions connectades a l’Anella aques-
tes adreces que són gestionades per
RIPE NCC a Europa. Però, un cop fi-
nalitzats una sèrie de procediments i
actuacions, el CESCA és qui prove-
eix les institucions d’adreces IP.

Des de l’any 1992 l’assignació
d’adreces IP es duu a terme seguint
un esquema distribuït en el qual el
Registre Global d’Internet delega
grans blocs als Registres Regionals,
com ara RIPE NCC. Aquests, al seu

torn, assignen blocs més petits, con-
tigus i agregables als Registres Lo-
cals, com ara el CESCA, que, final-
ment, són els encarregats de portar
a terme les assignacions a les orga-
nitzacions filials usuàries.

Disposar d’adreces IP pròpies fa-
cilita l’agrupament de les adreces en
un sistema autònom propi. També
possibilita enrutament dinàmic, la
qual cosa permet llibertat d’elecció
de proveïdor i la sortida per més
d’un proveïdor simultàniament. A
més, també ha possibilitat l’agrupa-
ció al CATNIX de les adreces de
l’Anella amb independència de les
de RedIRIS, així com ha aportat mi-
llores en la gestió.                              n

Rang d’adreces IP propi

Migració d’alguns
serveis de 
comunicacions 

n Els serveis de secundari del
domini .es (DNS), proxy-ca-

che, news, ftp-mirror, el d’accés re-
mot i el d’hostatge, així com el ser-
vidor de correu propi, van ser mi-
grats el passat 23 de desembre a
set nous servidors, cinc Xeon duals
i dos amb processador Pentium 4.

Fins ara, la majoria dels Ser-
veis Addicionals i els d’Hostatge es
trobaven a màquines Sun adquiri-
des abans de l’any 2000. El nou ma-
quinari adquirit, que usa programa-
ri lliure, disposa de més espai en
disc i més memòria, i proporciona
més velocitat en el funcionament
dels serveis.

Amb la migració, s’ha aprofitat
també per actualitzar programari i
diferenciar els serveis per VLAN, la
qual cosa permet millorar-ne la
gestió i la seguretat. Aquesta dife-
renciació per VLAN ha possibilitat
filtrar l’accés a la màquina només a
través dels ports necessaris per al
funcionament del servei, la qual co-
sa en millora la seguretat.

Els nous servidors han reduït
el cost d’instal·lació i de manteni-
ment i han permès optimitzar també
l’ús de l’espai gràcies a la seva ins-
tal·lació en un bastidor amb guies
(rack). En aquest bastidor s’ha ins-
tal·lat també un nou commutador on
es connecten aquests servidors.    n

n La Universitat Rovira i Virgili
(URV), a Tarragona, utilitza des de

l’1 de gener la infraestructura de l’Anella
Científica per fer les seves trucades te-
lefòniques cap a les altres províncies.
D’aquesta manera, aconsegueix reduir
la factura telefònica.

L’objectiu del servei Veu per Internet
a l’Anella (VIA) és aprofitar la infraestruc-
tura de l’Anella per cursar les trucades
de les universitats de Girona, Rovira i Vir-
gili, i de Lleida cap a Barcelona amb cost
de trucada metropolitana. Així, en mitja-

na, el cost de cada minut es redueix en
un terç. A més, les trucades entre les uni-
versitats que usen el servei, UdG i URV,
seran a cost zero. La UdG usa aquest ser-
vei des de l’octubre de 2003.

El servei VIA conviu amb la telefonia
tradicional de manera que no s’han de
modificar de forma considerable les
instal·lacions internes de la universitat ni
adquirir nous terminals. L’usuari conti-
nua tenint un telèfon convencional i
l’adreçament de les trucades és au-
tomàtic.  n

La URV usa el servei de transmissió de
veu a través de l’Anella

Duplicacions de velocitat 
de les línies ADSL
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n El Servei de Cerca de Farmacò-
fors (SCF) va ser migrat el pas-

sat 18 de gener a un nou servidor HP
Proliant, que proporciona un millor
rendiment al servei. Des del seu inici,
l’any 1996, l’SCF es trobava a una SGI
Octane.

El nou servidor HP Proliant dispo-
sa de dos processadors Xeon a 3,2
GHz, 4 GB de memòria principal, 73
GB en disc i sistema operatiu Linux Red
Hat Workstation Server 3.0. Aquest sis-
tema té instal·lada la versió 4.9.1 del
programari Catalyst. El nou sistema
conserva el mateix nom que l’antiga
SGI (encantat.cesca.es) i la mateixa
adreça IP, de manera que no cal que
l’usuari faci cap modificació a les confi-
guracions actuals per tal d’accedir-hi.

La part unidimensional de les ba-
ses de dades de Catalyst de què dispo-
sava fins ara aquest servei, ACD, Der-
went, NCI, Maybridge, SPECS, Chem-
Div New Chemistry i ChemDiv Diversity
Chemistry, s’han migrat al servidor de
bases de dades HP rp5430, amb Oracle
9i. Aquest servidor va ser instal·lat l’any
2003 amb la finalitat d’hostatjar exclusi-
vament webs i bases de dades.

Per tal de millorar el servei s’es-
tan transformant a format Catalyst dife-
rents bases de dades gratuïtes de
compostos químics. Ja estan disponi-

bles les bases de dades Analyticon
(7.046 compostos), Aurora (29.307
compostos) i IBS (386.109 compostos).
Properament ho estaran també BioFo-
cus, ChemBridge, ChemOvation, Ena-
mine i Tripos. També s’actualitzarà
ChemDiv i SPECS, disponibles des del
2003. Aquestes bases de dades conte-
nen compostos químics disponibles
comercialment.

A més, s’ha ampliat el nombre
de mòduls disponibles del programa
Catalyst, amb una llicència perpètua
de Catalyst/Shape. Aquest mòdul
permet realitzar cerques en tres di-
mensions (3D) en bases de dades de
compostos i identificar aquelles es-
tructures que tenen estructures 3D si-
milars. Atès que les molècules dels
fàrmacs han de tenir una forma deter-
minada per tal d’acoblar-se a la cavi-
tat del receptor neurològic, Catalyst/
Shape proporciona un mètode ràpid
de selecció inicial de candidats a
compostos farmacològics.

Pel que fa al grup d’usuaris
d’aquest servei, el passat 1 de febrer
Laboratoris Salvat va signar el conveni
per incorporar-s’hi. Amb aquest nou
laboratori, actualment l’SCF compta
amb 14 institucions usuàries, cinc em-
preses farmacèutiques i nou grups
acadèmics. n

Migració del Servei de Cerca de 
Farmacòfors a un nou servidor HP

Noves tecnologies…

en català

El codi font del 
programari 

En el número anterior comentàvem les

diferències conceptuals entre el progra-

mari lliure i el programari de propietat.

Dèiem que el programari lliure es carac-

teritza perquè permet a l’usuari d’execu-

tar-lo sense condicions, de distribuir-ne

còpies, de modificar-ne el codi font per tal

de perfeccionar-ne el funcionament o

d’adaptar-lo a usos concrets, i de difondre

els resultats d’aquestes modificacions. 

El codi font (en anglès, source code)

és el conjunt d'instruccions escrites en

un llenguatge de programació que un

sistema informàtic ha de processar per

poder-les executar. Si no es pot accedir

al codi font d’un programa, aquest no-

més es pot executar, però no s’hi pot fer

cap canvi ni veure com ha estat disse-

nyat. En canvi, quan s’hi pot accedir per

a modificar o adaptar el programa a

qualsevol necessitat es diu que el codi

font és un codi font obert o, simplement,

un codi obert (open source en anglès). 

A la fi dels anys noranta es va co-

mençar a fer servir la denominació pro-

gramari de codi obert (en anglès, open-

source software) en comptes del progra-

mari lliure (o free software en anglès), en-

cunyat per la Free Software Foundation.

Darrere aquestes etiquetes s’han anat ge-

nerant dues maneres diferents d’enten-

dre la filosofia que mou aquests models

de programari. Si bé en tots dos casos es

garanteix l’accés al codi font, la dis-

crepància s’origina a l’hora de fer-ne la

distribució. Mentre que en el programari

lliure es fa públic el codi font de qualse-

vol modificació realitzada, en el progra-

mari de codi obert no s’exigeix publicar

el codi font d’aquestes modificacions.

Aquestes divergències han fet sor-

gir una diferència essencial entre tots

dos moviments: mentre que per a uns el

programari lliure s’associa a una qüestió

social i ètica, per a altres el programari

de codi obert és una simple qüestió

pràctica que forma part d’una metodolo-

gia de treball.

www.termcat.net
Centre de Terminologia TERMCAT



n El desembre de l’any 2000, du-
rant el tercer Congrés mundial de

l’European Physical Society, el seu ex-
president Martial Ducloy, va llençar la
idea de celebrar l’Any Mundial de la Fí-
sica el 2005 aprofitant el centenari de la
publicació dels tres articles d’Einstein
que han revolucionat la física moderna.
Aquesta iniciativa va ser molt ben rebu-
da per part del món científic en general
i pels físics en particular, essent impul-
sada en el si de la UNESCO. El 10 de
juny de 2004, l’Assemblea General de
les Nacions Unides, a proposta de la
UNESCO, va proclamar l’any 2005 l’Any
Mundial de la Física. El passat 13 de ge-
ner va tenir lloc com a tret de sortida, a
la seu de la pròpia UNESCO a París, una
magna conferència internacional que va
comptar amb la participació de 8 pre-
mis Nobel de física i amb l’assistència
d’una representació de les societats, fa-
cultats i centres de recerca de física de
més de 60 països de tot el món.

El text de la declaració de l’ONU
(vegeu el requadre) ens convida sens
dubte a unes reflexions (Pons, Avui,
9/01/05). La primera és que la física és
a la base de tot i, en particular, de les
espectaculars consecucions tecnològi-
ques esdevingudes en el segle XX, on
conflueixen les contribucions, amb-
dues imprescindibles, dels científics i
dels tècnics. Com a part de la ciència
en general, la física ha contribuït a ei-
xamplar extraordinàriament el conei-
xement del món del qual formem part
com a éssers vius: l’estructura de la
matèria i les seves interaccions a l’es-
cala microscòpica, les propietats fona-

mentals dels diferents estats en què
s’organitza, les bases que fan possible
la vida, l’estructura i la història de l’uni-
vers observable. D’altra banda, no cal
esforçar-se gaire per notar que sense
la física quàntica no tindríem els làsers
que ens llegeixen els DVD o que han
permès la cirurgia refractiva ocular, ni
els xips omnipresents des dels ordina-
dors fins a les targetes de crèdit, ni la
capacitat d’obtenir imatges per detec-
tar un tumor cerebral gràcies al feno-
men de la ressonància magnètica nu-
clear (RMN). Per descomptat, tampoc
hauríem entès l’hèlix del DNA, ni tin-
dríem els instruments que ens perme-
ten avançar avui en l’estudi estructural
de les proteïnes.

Una segona reflexió és que la físi-
ca i, per extensió, la ciència en general,
representen una de les més altes conse-
cucions intel·lectuals de l’espècie huma-
na. La creativitat que hi és continguda,
la sofisticació matemàtica de què se
serveix, la imaginació posada en les se-
ves aplicacions, és d’una bellesa que
desgraciadament demana un llarg re-
corregut d’iniciació per a poder-la
apreciar a fons. Però una part d’aquesta
bellesa sí que és visible a simple vista:
només cal tenir curiositat pel saber i dis-
posar d’explicacions assequibles. És un
fet que la física i la ciència en general
ens permeten apreciar més aspectes de
la bellesa del món. Com digué el gran
físic Richard Feynman, “el coneixement
és només posar en un marc correcte la
meravella que la natura ja és”. 

Voldríem aprofitar aquestes línies
al Teraflop per subratllar un altre aspecte
també molt important de principi de la
segona meitat del segle XX: el naixement
de la modelització i la simulació numèri-
ca. Fins els anys seixanta, el progrés
científic en general anava lligat fonamen-
talment al feedback entre la teoria i l’ex-
perimentació, al diàleg a dues bandes
entre les mesures experimentals i l’ob-
servació, per un costat, i la teoria per un
altre. A mesura que s’ha anat desenvolu-
pant la capacitat i la potència dels ordi-

nadors cada vegada s’ha anat refermant
amb més força una tercera via del pro-
grés científic: la simulació.

Avui dia, en gairebé tots els camps
de la ciència i de la tecnologia, el pro-
grés va lligat a una interacció a tres
bandes on en els tres vèrtexs del trian-
gle hi trobareu la teoria, l’experiència i
la simulació. Sovint s’utilitza la simulació
com a pont d’aproximació entre les
dues primeres, per tal de veure si les
discrepàncies entre els resultats teòrics
i els experimentals són conseqüència
del propi model o de les aproximacions
lligades a la seva resolució. La simula-
ció no té com objectiu substituir el siste-
ma experimental, però sens dubte en
molts casos la seva utilització és fona-
mental. Un simulador de vol, per exem-
ple, mai podrà substituir un avió, però
és molt útil per a l’aprenentatge dels pi-
lots. De la mateixa manera que no sem-
pre la teoria ha anat darrera del fet ex-
perimental, la simulació tampoc no ho
ha fet i, sovint, s’utilitza per orientar la
millora dels sistemes experimentals o
per dissenyar “experiències virtuals”
que ens permetin comprendre millor
els sistemes reals o els models teòrics.

El fort desenvolupament del ma-
quinari i del programari a través de la
coneguda Llei de Moore, que diu que
des del 1965 cada 18 mesos es duplica
el nombre de transistors de cada xip, i
mitjançant la progressiva substitució
del processador vectorial pel multipro-
cessador en paral·lel, fa que dia rere
dia augmenti la importància de la simu-
lació gràcies a la supercomputació. El
diàleg entre l’observació, l’experimen-
tació, la teorització conceptual, la mo-

Antoni Giró, coordinador de l’AMF2005 a Catalunya

Josep Pons, president de la Societat Catalana de Física

Física i supercomputació

“Dia rere dia augmenta

la importància de la

simulació gràcies a la

supercomputació.”
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delització i la simulació numèrica ens
ha proporcionat síntesis admirables en
què un gran cos de coneixement es pot
encabir en unes poques expressions
matemàtiques i en unes grans bases de
dades. Un coneixement posat sempre a
prova per la creixent capacitat d’aprofi-
tar-lo per a nous desenvolupaments
tecnològics. Efectivament, l’aplicabilitat
de la física ha estat immensa, i potser
perquè ens habituem ràpidament als
ginys proporcionats per la tècnica que
d’ella se’n deriva, ens en meravellem
sovint ben poc. Massa poc.

Avui per exemple donem per des-
comptat que la previsió del temps a
gran escala a una setmana vista i de
demà a nivell local és un fet. Ara bé, us
heu entretingut mai a pensar què hi ha
darrera d’aquestes prediccions: a nivell
conceptual de la física de fluids?, a ni-
vell d’aparells i de recollida de dades
experimentals escampats arreu del
món?, a nivell de bases de dades?, de
comunicacions i hores d’ordinador cal-
culant en línia? Cada vegada que tru-
quem amb un telèfon mòbil, som cons-

cients del procés que segueix la nostra
veu, a cavall de les ones hertzianes, via
la xarxa de satèl·lits? Us heu entretingut
mai a pensar la física i tecnologia que
hi ha al seu darrere?

Per tot això, al nostre país la de-
claració de l’ONU ens encoratja a ce-
lebrar aquest 2005 com l’Any Mundial
de la Física. Per contribuir a aquest
objectiu, entitats i institucions que es-
tan vinculades a la física en els aspec-
tes de formació, de recerca o de difu-
sió social de la ciència han constituït la
Comissió per l’Any Mundial de la Físi-
ca a Catalunya. La formen la Societat
Catalana de Física i la Societat Catala-
na d’Història de la Ciència i de la Tèc-
nica, filials de l’Institut d’Estudis Cata-
lans, la Universitat Autònoma de Bar-
celona, la Universitat de Barcelona i la
Universitat Politècnica de Catalunya, el
nou Museu de la Ciència CosmoCaixa,
el Museu Nacional de la Ciència i de la
Tècnica de Catalunya, la Fundació Ca-
talana per a la Recerca i la Innovació, i
l’Associació de Professors de Física i
Química de Catalunya.

A www.amf2005.org, la pàgina
web posada al servei de l’Any Mundial
de la Física, hi trobareu totes les con-
ferències, exposicions, demostracions,
cartells divulgatius, activitats en els cen-
tres d’ensenyament, i moltes altres ini-
ciatives que s’estan desenvolupant du-
rant aquest any amb l’objectiu de fer
més present la física al carrer, als mit-
jans de comunicació i a la vida cultural.

Esperem que aquest Any Mundial
de la Física ens faci retrobar i sentir-
nos una mica més propers amb
aquesta ciència. n

Declaració aprovada
L’Assemblea General de les Na-
cions Unides, 

reconeixent que la física dóna un
fonament significatiu per al desen-
volupament de la comprensió de la
natura,

constatant que la física i les seves
aplicacions són la base de molts
dels avenços tecnològics d’avui,

convençuda que l’educació en fí-
sica dóna a les dones i als homes
eines per construir la infraestructu-
ra científica essencial per al desen-
volupament,

essent conscient que l’any 2005
és el centenari d’una sèrie de
grans descobriments científics
d’Albert Einstein, que són la base
de la física moderna,

1. Acull la proclamació de l’any
2005 com a Any Mundial de la Físi-
ca per part de la UNESCO;

2. Convida la UNESCO a organit-
zar activitats per celebrar l’Any
Mundial de la Física, en col·labora-
ció amb societats de física i amb
grups d’arreu del món, incloent-hi
els països en desenvolupament;  

3. Proclama l’any 2005 l’Any Mun-
dial de la Física.

“Ens habituem tan

ràpidament als ginys

proporcionats per la

tècnica derivada de la

física que fa que sovint

ens en  meravellem

massa poc.”
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Anivell públic la indústria química

sovint és vista com una indústria

bruta, en quant a contaminació me-

diambiental. Aquesta mala imatge és

deguda, en bona part, als excessos co-

mesos en el passat. No obstant, es trac-

ta d’una indústria imprescindible en la

societat dels nostres dies, i cal modifi-

car-la per introduir-hi conceptes ac-

tuals com ara la sostenibilitat.

En el disseny d’una química soste-

nible, la catàlisi ha d’ocupar un lloc fona-

mental. El descobriment de catalitzadors

més eficaços ha de portar al desenvolu-

pament de nous processos que consu-

meixin menys energia i que tinguin el

menor impacte ambiental possible. 

L’Institut Català d’Investigació Quí-

mica (ICIQ), creat recentment per la Ge-

neralitat de Catalu-

nya, té com a un dels seus objectius

prioritaris el disseny de processos cata-

lítics més eficients mitjançant l’ús de les

tècniques més modernes disponibles.

Aquestes tècniques són fonamentalment

experimentals, però entre elles també

es troba la química computacional.

Aquesta és una de les branques de la

química que ha progressat més en els

darrers anys, i troba un dels seus camps

d’aplicació més exitosos en l’estudi de

processos enantioselectius. 

En la nostra recerca diària, els

grups de química computacional de

l’ICIQ utilitzem tant programes comer-

cials de tipus ab initio i DFT (Gaussian i

ADF), com programes de mecànica

quàntica/mecànica molecular desenvo-

lupats en els nostres grups de recerca.

Per a la realització d’aquests càlculs, es-

pecialment dels corresponents als siste-

mes més voluminosos, la utilització dels

recursos del CESCA és fonamental. n

Foto: Estat de transició preferit en l’oxi-

dació de sulfurs per peròxid d’hidro-

gen catalitzada per complexos de vana-

di. Codi de colors: el vanadi en color

groc fosc (bola gran), el sofre en

groc (boles petites), en vermell

l’oxigen, en marró el carboni, en

blau el nitrogen, en beix el silici, i

en blanc l’hidrogen.

n El passat 18 de gener va ser apa-
gat l’IBM SP2, un supercomputador

instal·lat el gener del 1995, originalment
amb 12 processadors, 2 wide i 10 thin.
Amb aquest supercomputador el CESCA
va situar-se a la posició 377 en l’edició
de juny de la llista TOP500. El 1996, un
any després de ser instal·lat, va incre-

mentar-se la seva capacitat de càlcul
amb la instal·lació de 32 processadors
thin2 addicionals. A la llista de juny, l’IBM
SP2, amb 44 processadors, va situar-se a
la posició 169. El maig de 1997 van ac-
tualitzar-se els 32 processadors thin2 a
thin120 i els 10 thin a thin2, cosa que va
fer mantenir l’IBM a la posició 240 del
TOP500 de novembre del 1997. Amb la
darrera actualització, el juny de 1998,
van ser renovats els 42 processadors a
thin160. Després d’aquesta última reno-
vació, l’IBM va mantenir-se una edició
més a la l l ista en la posició 439. En
aquests 10 anys de servei ininterromput
a l’usuari, l’IBM ha proporcionat prop de
2 milions d’hores de càlcul. n

IBM SP2, 10 anys al servei dels usuaris
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Catàlisi química i desenvolupament sostenible


